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سال بیست ویکم      شماره ۵۰۷۷

 شــاید بد نباشــد با توجه به اینکه در پایان سال ۱۴۰۳   �
هســتیم، مروری داشته باشــیم بر اهم فعالیت های غدیر 
نی ریز در ســالی که پشت  سر گذاشــتیم و اینکه اهداف و 
برنامه های توســعه ای که طراحی کــرده بودید در ابتدای 
سال و از سال های قبل برای ۱۴۰۳، چقدر محقق شد و چه 

مسیری را پشت  سر گذاشتید؟
ما در سال ۱۴۰۳ مطابق با برنامه و بودجه ای که تنظیم 
کرده بودیم، ســعی کردیم بــدون کوچک تریــن انحرافی 
نگاه مــان را در چند ســرفصل اجرائی کنیــم. اصلی ترین 
موضوع ما تولید مستمر برای کسب درآمد و ایجاد یک بازار 
ایمن در داخل و در صورت امکان برای حضور در بازارهای 
بین المللــی بود. از ایــن رو با وجود همــه محدودیت هایی 
که وجود داشــت، به ویژه در حوزه انرژی، ما توانســتیم در 
پایان ســال مالی منتهی به ۱۴۰۳/۰۱/۳۶، بیشتر از ظرفیت 
اســمی کارخانه تولید کنیــم، اما این بــه آن معنا نبود که 
مســئله مشــغولیت انرژی دست وپاگیر ما نشــود. در کنار 
موضوع تولید مســتمر، در حوزه های توســعه ای که ظرف 
دو، ســه سال اخیر در شــرکت با نگاه ویژه ای در مسیر آنها 
قدم برمی داشتیم و خودمان را مصمم می دانستیم که این 
اقدامات حتما در بازه زمانی تعریف شده حتما به سرانجام 

برسد، به موفقیت هایی دست یافتیم.
در مجمــوع بیش از ۴۰ پروژه بزرگ، متوســط و نزدیک 
به کوچــک داشــته ایم که همه ایــن پروژه هــا مطابق با 
برنامه و بودجــه ای که تعریف کرده بودیم، به ســرانجام 
 رســید. اصلی ترین اقدام ما بهره برداری مســتمر شــمش 
در کارخانه فولادســازی ما بود؛ کاری که مســتحضرید که 
در سال های گذشــته تعریف شــده بود، معطل مانده بود 
و به همت همــکاران پرتلاش من و متخصصــان این امر 
و حمایتی که از ســوی ســهامداران ما صــورت گرفت، ما 
توانســتیم در یک تعامل سازنده با ارکان مختلف در داخل 
و همین طــور اســتفاده از ظرفیت های مهندســی داخلی 
در کنار کســانی کــه دانش فنی این کار را قــرار بود از ابتدا 
بــه ما بدهند، یعنی شــرکت دانیلی ایتالیا کــه آنها هم با 
وجود همه محدودیت هــای بین المللی که برای ما وجود 
داشــت، آمدند، کنار ما ایستادند و توانستیم تولید شمش را 
در مجتمــع فولاد غدیر نی ریز مســتمر کنیم. باید این تولید 
را ادامه دهیم به بــازار داخلی و از طریق بازار بورس برای 
نیاز دیگر کارخانجات نوردی تأمین کنیم که مجددا منتهی 
شــد به محدودیت های انرژی که بهره بــرداری متأثر از این 

محدودیت ها متوقف شد.
اقدام بزرگ و ویژه ای که مــا در این حوزه انجام دادیم، 
اتصــال کارخانــه و مجتمع فولاد غدیر نی ریــز به یک آب 
پایدار بود. در ســال های قبل نســبت به موضوع تأمین آب 
برای کارخانه فکرهایی شده بود. با بررسی هایی که ما انجام 
دادیم، به این نتیجه رســیدیم که این یک منبع آب ناپایدار 
و اساسا یک ســرمایه گذاری اشــتباهی می توانست باشد، 
بنابراین با تغییر این سیاســت به سمت اتصال خودمان به 
آب خلیج فــارس رفتیم که توانســتیم آن را محقق کنیم. 
این یک پروژه بســیار مهم، هم به لحاظ نوع پروژه و هم به 
لحــاظ اصالت کاری بود که اتفــاق می افتاد. اگر ما متصل 
بــه آب خلیج فــارس به عنوان یک آب پایدار نمی شــدیم، 
مانند خیلی از کارخانجات دیگری که در شُرف بهره برداری 
هستند یا مهیای بهره برداری می شوند، اما به دلیل نبود یک 
تأمین کننده آب پایدار تولید آنها متوقف شــده است، حتما 
دچار این خسران می شــدیم. ما توانستیم این موضوع را از 
اساس حل کنیم. حمایت سهامداران ما خیلی مؤثر بود. کار 
بزرگی بود و نیاز به یک ســرمایه گذاری ویژه داشت، اجرای 
این پروژه یعنی اتمام عملیات اتصال آب، در حدود شــش 
مــاه زمان برد. ۱۱۰ کیلومتر از مســیر خــط اصلی باید یک 
انشعاب می گرفتیم. ساخت دو مخزن و یک ایستگاه پمپاژ، 
یک پروژه  واقعا بزرگ و مهم بود که من فکر می کنم در این 
بازه زمانی مدل مشــابه آن در طی سال های گذشته اتفاق 
نیفتاده است. و انتقال آب به کارخانه هم کار بسیار ارزشمند 
ما بود که محقق شــد و در یکــی از حوزه های ایجاد کننده 
دغدغه  در حوزه های زیرساخت و انرژی، مجتمع را بی نیاز 

کرد.
احداث تصفیه خانه فاضــلاب صنعتی ما به عنوان یک 
کار زیســت محیطی و همین طور با رویکرد بازچرخانی آب 
بهره مندی کارخانه ما بود و در کنار آن احداث ســاختمان 
اداری با پروژه های متعــدد دیگری در این حوزه که باید در 
مجتمع فولاد غدیر نی ریز صورت بگیرد، ازجمله پروژه هایی 
مثل احداث اکسیژن پلن در یک ظرفیت درخورتوجه، از ۴۰ 
پروژه ای بودند که خوشــبختانه با اهتمــام ما در این ۱۴۰۳ 
مطابــق با این برنامه پیش رفت. در کنار آن اولی بر تولید و 
توسعه ما نگاه مان بر نیروی انسانی و تقویت نیروی انسانی 
موجود، تکمیل ظرفیت به واســطه به کارگیری نیروی های 
خبره غالبا از ظرفیت های منطقه ای اســت. ما الان بیش از 
۹۵، ۹۶ درصد پرسنل مان بومی منطقه به معنای شهرستان 
هستند. ارتقای سطح دانش و تخصص کارکنان با برگزاری 

دوره های مختلف در عالی ترین سطوح از اهداف مان بوده 
است. رویکرد ما درباره موضوع همواره شفافیت در انجام 
امــور در حوزه خریدوفروش بوده اســت. فــروش و خرید 
مواد اولیه ما در بســتر بورس صــورت می گیرد، و این یک 
نظام شفاف اســت. خریداران ما همواره معتمد و معتقد 
به شــرکت هستند که همواره هیچ مسیری خارج از بورس 
برای خرید و تأمین دیگران وجود ندارد. حضور خودمان را 
در بازارهای بین المللی با وجود تمام فراز و فرودها به عنوان 
یک تأمین کننــده با کیفیت حفظ کردیم. و از همه مهم ترین 
نظام مالی شــرکت برای ما از یک شفافیت خوب برخوردار 

بوده است.
ما هنوز بورســی نشــده ایم، مســتعد و آماده هستیم، 
اقدامــات ما انجام شــده اســت؛ پذیرش مــا در فرابورس 
انجام شده است و در راستای تکمیل اقدامات برای این امر 
هستیم. ولی تمام الزامات یک شرکت بورسی را در شرکت 

رعایت کردیم و گرید A اعتباری را در شرکت کسب کردیم.
 اشاره ای داشتید به بحث چالش انرژی؛ به  هر حال یکی   �

از مهم ترین چالش های صنایع در سالی که گذشت؛ مسئله 
ناتــرازی انرژی هم در حوزه گاز و هــم در حوزه برق بود؛ و 
حالا شــما به بحث آب و تأمین نیاز آب نیز اشاره کردید، در 
حوزه بخصوص برق و گاز امسال چه چالش هایی داشتید و 
با توجه به اینکه وزارت نیرو هم به سمتی می رود که صنایع 
مقداری از منظر تأمین برق بخصوص بتوانند خودکفا شوند، 

شما در حوزه برق چه اقداماتی کردید؟
این موضوع انکارناپذیری اســت و ایــن چالش ها یک 
زمانی بالاخره صنایع را بیشتر درگیر کرده بود و الان مقداری 
جامعیت پیدا کرده اســت و ما هم لازم است برای رفع این 
چالش ها کمی با یکدیگر صادق تر هم باشــیم، بنابراین ما 
باید واقع بینانه بگوییم که در حوزه تأمین، مصرف و در حوزه 
گاز و برق ناترازیم. علت های آن هم مختلف اســت، یعنی 
صرفا میزان تولید و تقاضا نیســت، هم تولید اســت و هم 
کرایه میزان تولید است که بخشی از آن متأثر از این شرایطی 
است که در سال های اخیر داشتیم. بحران هایی که در حوزه 
بین المللی متأثر از تحریم های ناجوانمردانه بوده اســت و 
ما در بخشــی از مبانی تکنولوژیک و در بخشی از تجهیزات 
مورد نیاز دچــار محدودیت بودیم. مثــلا در بحث میادین 
گازی و نفتی و در حوزه اســتخراج و اســتحصال مشکلات 
پیش روی ما بوده اســت. از طرفی ما باید فرهنگ استفاده 
را هم در کشــور با سطح اســتانداردها متوازن کنیم. خوب 
بــه هر حال تولید یک طرف، اســتفاده هم یک طرف. ولی 
در مجموع آن چیزی که الان وجود دارد، این اســت که این 
ناترازی هســت. ما برای رفع ناترازی باید چه کار کنیم؟ اگر 
قرار است ما مســئله را حل کنیم، ابتدا باید صورت مسئله 
را خوب متوجه شده باشــیم. دوم؛ برای رسیدن به مقصد 
باید اگر نقشه راه می دهیم، آدرس ما غلط نباشد. یک روزی 
در این کشور یک تصمیمی گرفته شد، تفاهم نامه فی مابین 
وزارت صمت و وزارت نیرو مبتنــی بر احداث نیروگاه های 
خودتأمین از طرف صنایع منعقد شد. بسیار هم عالی. اقدام 
شروع شد، صنایع رفتند پیگیری کردند، مجوزها را گرفتند و 
به مرحله تأمین خوراک رسیدند. وزارت نفت گفت مگر من 
در تفاهم نامه شــما بودم، مگر من در جایی به شــما گفتم 
که تأمیــن خوراک می توانم بکنم و من این محدودیت ها را 
دارم، بنابراین این کار متوقف شد. این به آن معناست که ما 
نقشــه راه دادیم اما آدرس مان غلط بوده است. امروزه در 
کشور ما باز هم بالاخره یک مدلی شروع شده است و خوب 
هم هست. ما خودمان در موضوع نیروگاه  خورشیدی شروع 
به کار کردیم، ۱۰ مگابایت در حال بهره برداری اســت، پنج 
مگابایت تک میلی هم همین طور، اکنون نیروگاه کوشک ما 
تا پایان ۱۴۰۳ وارد مدار بهره برداری می شود. پیگیری هایی 
برای تملک نیروگاهی که مجموع هم گروه ما احداث کردند 
تا ســقف ۵۰ مگابایت را انجام دادیم و خودمان را متعهد 
کردیم که تا ۲۰۰ مگابایت هم نیروگاه خورشیدی را در ۱۴۰۴ 

حتما وارد مدار کنیم.
اینها خوب است اما توجه داشته باشید حل این موضوع 
مســتلزم یک عزم، اراده و برنامه ریزی دقیق اســت. ما در 

جلســه ای خدمــت آقای 
رئیس جمهــور هم بودیم 
و  بــزرگ  شــرکت های  و 
معتبر صنعتی هم حضور 
داشــتند و وعده هایی هم 
دادند، آیا امکان و فرصت 
انجــام آن وعده هایی که 
دادند، هســت؟ دوم، یک 
نظــارت دقیق و چگونگی 
اجرای آنها هم مهم است 
چون، اگر قرار باشــد ما باز 
هــم تکه تکــه در فواصل 
و هــر  زمانــی مختلــف 
کسی منطبق با آن برنامه 

زمانــی که دارد یا مثــلا منابعی کــه دارد، بخواهد این کار 
را انجــام دهد، من فکر می کنم باز هم ایــن کار ما را دچار 
چالــش خواهد کرد. در حوزه گاز، واقعا کاری از دســت ما 
بــر نمی آید. من ایــن موضوع را قبلا گفتــه ام. در حوزه گاز 
موضوع حاکمیتی است و باید تصمیم در کلان گرفته شود 
و متخصصان در حوزه خودش را دارد. حال ما فولادسازان 
یک زمانی قرار بود در کشور فولادساز باشیم. بعدا به مشکل 
خــوراک برخورد کردیم و اجبــارا در حوزه معدن هم ورود 
کردیم. یعنی دامنه این کار صنعتی - معدنی شــده است. 
بعــدا گفته اند که حالا برق، آب و گاز چی؟ بعد گفتند حالا 
برای حمل و نقل باید فکــر کرد. من این موضوع را قبلا هم 
یک جای دیگر گفته ام، در برنامه توســعه گفته اند فولاد در 
افق ۱۴۰۴ باید ۵۵ میلیون پول تولید کند، امروز فولادسازان 
بــا همه این فراز و فرود به همه ایــن برنامه پایبند بودند و 
این امــر را محقق کردند. در این برنامــه به بقیه هم گفته 
بودند باید چه کار کنند، یعنی قرار بود ما چقدر ریل داشته 
باشــیم، چقدر آب داشته باشــیم، چقدر تأمین گاز شویم و 
سایر موارد. امروز همه این فولادسازانی که نسبت به برنامه 
متعهدانه عمل کردند، مورد هجمه هم قرار می گیرند. این 
انصاف نیست یعنی ما باید واقعیت را ببینیم. ضمن اینکه 
در حوزه صادرات غیرنفتی همین فولادســازان و معدن و 
صنایع معدنی چقدر توانســته  اســت به ارزآوری و ایجاد 
اشــتغال به این کشور کمک کند. انصاف نیست اگر دیگران 
در تأمین برق، آب، ریل، گاز و جاده و... نتوانســتند به برنامه 
و دســتوراتی که بوده اســت، عمل کنند، امــروز مجموع 
فولادی ها و صنایع معدنی بخواهند جور آنها را بکشــند و 
مورد هجمه هم قرار بگیرند، بیشترین تعطیلی ها و خُسران 
را هم آنها داشته باشد. در حوزه گاز ما الان کاری از دستمان 
برنمی آید، پیگیر و دنبال هستیم که بتوانیم تعاملات خوبی 
داشــته باشیم. اما در حوزه برق، احداث نیروگاه خورشیدی 
دارد با سرعت پیش می رود، یک واحد نیروگاه گازی در فاز 
اول و فاز دوم ســیکل ترکیبی با ظرفیت ۱۵۶ مگابایت هم 
مجوزاتش را گرفته ایم و اقداماتش انجام شده است و فکر 
می کنم در ۱۴۰۴ تأمیــن تجهیزات و احداث آن هم صورت 
بگیرد و امیدوار هستیم در کمترین بازه زمانی آن را هم وارد 
مدار کنیم. ما در حوزه آب خودمان را سعی کردیم مستقل 
کنیم و اتکا به یک آب پایدار داشــته باشیم و در حوزه برق 
هــم داریم همین کار را می کنیم. در حــوزه گاز هیچ کاری 
از دســت ما برنخواهد آمد. اساسا احداث این مجتمع های 
فــولادی، احداث کارخانجات احیایی بر این مبنا بوده که ما 
فکر می کردیم در کشور مزیت گاز داریم، مگر نه تکنولوژی 
در بقیه کشــورها بر مبنای کوره بلند بوده است و به دنبال 
اســتفاده از گاز نبودنــد. ما روزی فکر می کردیم در کشــور 
گاز داریم و این برای ما مزیت اســت و بنابراین بیاییم با این 
تکنولوژی این کار را انجام دهیم. امروزه گریبان ما را هم از 

این طرف گرفته و هم از آن طرف.
 حال خودتان هم اشــاره داشــتید که فولادسازان در   �

ســال های اخیر به خصوص در این سال ها مجبور شدند در 
حوزه هایی ورود کنند که شاید از اول برای آنها طراحی نشده 

بود.
ما گفتیم که امکانش نیســت، من شنیدم که بعضی ها 
را هــم دارند ورود می دهند به این حوزه ها که بیایید میدان 

بگیرید و...
 بله حالا بحث آنها به حوزه معدن داری و معدن کاری و   �

ورود به ابتدای حلقه به اصطلاح کار فولاد است. حالا این 
فضایی که به اصطلاح توأم با یک جور اجبار بوده و یک جور 
فضای محدودی که فولادسازان را به این سمت برده است، 
به نظر شما در شرایط فعلی با توجه به محدودیت های هم 
داخلی و هم خارجی، چقدر در بحث حاشیه سود شرکت ها، 
عدم النفع شــرکت های فولادی این موارد تأثیر گذاشــته و 
اساساً در این شرایط جدید چقدر فولادسازی بصرفه است؟
بــه نکته خوبی اشــاره کردید، البته علــل مختلفی بر 
حاشیه  ســودها اثر می گذارد. ما با مواردی مواجه هستیم 
که اصلا مبنــای اقتصادی نمی پذیرد. یعنــی در طول یک 
سال با سه بار تغییر نرخ گاز مواجه هستیم. در کارخانجات 
تولید آهن اسفنجی یعنی واحدهای احیا، گاز نیروی پیشران 
نیست، خوراک اســت. یعنی بخشی از فرایند تولید است و 
اثر مستقیم در بهای تمام شده دارد، زمانی که در طول سال 
سه بار با تغییر قیمت ها مواجه می شویم، چگونه می توانیم 
برنامه ریزی بلندمدت یک ســاله، دوساله یا سه ساله داشته 
باشــیم که بخواهیم حاشــیه ســودی هم در نظر بگیریم. 
این یک نکته، در طول ســال دو بار با تغییر نرخ حمل و نقل 
مواجه هســتیم، محدودیت های انــرژی، از اینها بالاتر یک 
روز نشسته اند، یک طرحی نوشته اند و گفته اند طرح جامع 
فولاد کشور. اگر قرار بوده طرحی را بنویسند و کلی مشاورین 
و متخصصین و مهندســین و افراد خُبره آن را تنظیم کنند، 
خبره تــر از آنهــا آن را پایش کنند و انتهای آن شــده طرح 
جامع فولاد کشــور، در آن گفته شده که چقدر در معادن و 
حوزه اکتشافاتشان عمل کنند، چند کنستانتوره، چقدر گندله، 

چقدر اســفنجی و چقدر شــمش و حالا تا انتهای زنجیره. 
امروز ما با یک ســونامی عجیب و غریب در صدور مجوزها 
مواجه ایم که من واقعا نمی دانــم آنهایی که این مجوزها 
را صادر می کنند، رویکردشــان چطور است؟ اگر بازار داخل 
اســت که با این شــرایط امروز ما مضاعف از نیازمان داریم 
تولید می کنیم. ارقام و اعداد موجود است. اقتصاد بر مبنای 
شــاخص است دیگر، ما که نمی توانیم بر اساس آنچه فکر 
می کنیم یا تخیلمان است یا علاقه مان است، این کار را انجام 
دهیم، شاخص دارد. میزان تولید در کشور ما چقدر و میزان 
مصرف چقدر اســت؟ اگر هم دنبــال بازارهای بین المللی 
هســتیم، باید در نظر بگیریم که فعلا شــرایط تحریم ها به 
گونه ای اســت که فرصت حضور در بازار بین المللی برای 
ما خیلی محدود اســت. دوم حواسمان باشد که در کنار ما 
الان در عراق، عمان، عربســتان چه پلنت هایی دارد احداث 
می شــود. اگر قرار اســت ما دوباره بیاییــم همین ها را به 
گونه ای در کشورمان احداث کنیم که هم برای خودمان در 
داخل رقیب شویم و هم مزیت و صرف و توجیه اقتصادی 
برای رقابت با بیرون نداشــته باشیم، واقعا منطقی نیست. 
تازه بــا این وضعیتی که مــا برای واحدهــای موجودمان 
بــا محدودیت های انرژی فــراوان مواجهیــم، دارد تلاش 
می شود، اقدام می شود این محدودیت ها برای این واحدها 
رفع شــود. باز در حین اینکه این واحدها دارند مشــکلات 
خودشــان را رفع می کنند، یک ســری بخواهند واحدهای 
جدیدی احداث شود. متحیرکننده است که میزان مجوزهای 
صادره در بخش های مختلف مازادی است که ظرف چند 
ســال گذشــته می آید، به این موضوع جدا باید توجه شود، 
اصرار اضافه بر این موضوعات نشود. ما اقتصاد را بر مبنای 
مزیت باید تعریف کنیم، نه تولیدکننده صِرف، نه واردکننده 
صرف، نه مصرف کننده صرف، هرجا برای ما مزیت داشت، 
اقدام کنیم در هر حوزه ای. قرار هم نیست بیاییم چرخ را از 
نــو ابداع کنیم. یا بالاخره همه چیز را منوط به این کار کنیم 
که خودمان باید انجام دهیم. یک سری کلمات و عبارات از 
نظر من که صریح اینها را می گویم که بالاخره سال هاســت 
افراد اینها را مطرح می کنند، چندین گزاره و عبارت اســت. 
اینها همان آدرس های غلط است. اینها همان نشانی هایی 
است که مســیر را دارد اشتباه می رود. استرالیا سال هاست 
که دارد سنگ آهن تولید می کند و فقط هم سنگ آهن تولید 
می کند. هیچ کس در آنجا نگفته اســت که چون ما سنگ 
آهن داریم، الزاما ادامه زنجیره باید داشــته باشــیم. مزیت 
آن را در این تعریف کرده اســت که اســترالیا سنگ آهن را 
می فروشــد و از محل درآمدهای سنگ آهن در حوزه های 
دیگری که برایش مزیت دارد، سرمایه گذاری می کند. محیط 
زیست خود را دارد، اشتغال خود را دارد و زیرساخت هایش 
را به گونه ای تعریف کرده  است که هر واحد کارش را انجام 
می دهــد. از آن طرف مگر ژاپن یک محدوده معدنی دارد؟ 
امروز بزرگ ترین کارخانجات فولادســازی در آنجاست. چرا 
این اتفاق افتاده اســت؟ چون برنامه ریــزی کردند، آمدند 
مزیتشــان را تعریف کردند، همه محصولات فولادی شــان 
را نمی فروشــند. باز در ادامه زنجیــره در لوازم خانگی، در 
خودرو ارزش افزوده مضاعف ایجاد می کنند و می فروشند. 
ما باید نســبت به این موضوعات حســاس باشیم. ما باید 
نســبت به موضوعات واقع بین باشــیم. ما نباید فکر کنیم 
ناترازی مان فقط در انرژی است، ناترازی ما در مدیریت هم 
هست. ناترازی ما در برنامه ریزی هم هست. ناترازی فولاد 
در اختصاص آن چیزی است که برنامه گفته و فولاد چقدر 
بــه آن برنامه عمل کرده . اگر اینها را مورد توجه قرار دادیم 
خوب در مسیر درســت می رویم، مسیریاب ما را به مقصد 
درســت می رســاند. اگر به غیر از این باشد، همچنان در بر 
همین پاشــنه خواهد چرخید. نسبت به موضوع مجوزات 
صــادره که اتفاقا بخشــی از این مجــوزات الان در مرحله 
اجرا هم هســتند، باید حساس باشــیم. من این را به عنوان 
یک خواهش، به عنوان یک هشــدار، به عنوان یک گوشزد 
مجدد استدعا می کنم که عزیزان و مسئولان ما در این حوزه 
حساس تر باشــند، چون ســال های آینده ما را با مشکلاتی 

مواجه خواهد کرد. 
 شما اشاره ای داشتید به بحث همکاری های خارجی و   �

کشورهای منطقه به خصوص، شاهد هستیم که در سال های 
اخیر بیشتر کشــورهای حاشیه خلیج فارس و همسایه ها در 
حال پیشــرفت عجیبی در حوزه فولاد و معدن هســتند در 
حالی که شــاید ظرفیت های ما را هم به هیچ عنوان نداشته 
باشــند، از عمان و عربســتان تا افغانســتان کنار دستمان 
شــاهدیم کــه از فرصت هــا و ظرفیت هایی که هســت، 
اســتفاده می کند؛ در شــرایطی که ما داریم چقدر فرصت 
و امکان وزیرســاخت همکاری فراهم هســت که ما از این 
فرصت و امکان همسایه هایمان استفاده کنیم؟ حتی خود 
رئیس جمهور هم اشــاره می کردند که ما ۱۵ کشور همسایه 

هستیم و ما باید از این فرصت استفاده کنیم.
این دووجهی اســت، یک وجه آن این است که رویکرد 
همواره بر مبنای تعامل سازنده است. در حوزه دیپلماسی 

شــاخص ثابت شــده اســت. ما نشــان داده ایم که اساسا 
رویکردمان نسبت به همکاری ها در چارچوب عزت و منافع 
ملی، رویکرد تعاملی اســت، حــالا دو وجه دارد، یک وجه 
آن اســت که ما بیایم با این همســایه هایمان تعاملمان را 
بر مبنای مزیت تعریف کنیــم. یعنی بالاخره بگوییم که ما 
قرار بود پنج واحد آهن اسفنجی در کشور تولید کنیم، آقای 
عمانی که الان که تو آمدی با مشــارکت نیپون نستل ژاپن 
داری ایــن کار را انجام می دهی، ما این کار را برای تو انجام 
می دهیم، نزدیک تر هســتیم، همسایه هســتیم، ارتباطات 
دیرینه داریم، مزیت های اقتصادی ما هم به گونه ای اســت 
که شــاید خوراک تو را هم بتوانیم ما بدهیم. که اگر برنامه 
بگذاریم ما می آییم می گوییم که به جای اینکه پنج تا واحد 
جدید اســفنجی را در ایران تولید کنیم، می آییم واحدهای 
گندله ســازی را تقویت می کنیم و اســفنجی ها را در کشور 
همســایه احداث می کنیم و از ظرفیــت گازی و مزیت های 
آن هم اســتفاده می کنیم. یک بخشی از آن ما هستیم. یک 
بخشــی هم بالاخره نمی شود منکر شد کشورها امروز تابع 
یک هژمونی قدرت در دنیا هســتند. حالا آنها دارند به آنها 
فشــار می آورند. با ایران کار نکنید. نه فقط به همسایه های 
ما بلکه به کشــورهای بزرگ تر هم فشــار می آورند. شــما 
می بینید که اروپایی ها تابع آمریکایی ها شده اند، حتی چین 
در تعاملاتش. شــاید در گفتار خیلی نکات را بگویند، اینکه 
در عمل دارد چه اتفاقاتی می افتد این است که بالاخره یک 
جریــان قدرتمند پرزور که مخصوصا بعــد از آمدن ترامپ 
دارد نشان می دهد که ادبیات دیپلماسی در دنیا فرق کرده، 
این مدلی بالاخره یک چیز دیگری شده است. بالاخره اینها 
دارند فشــار می آورند. من امیدوارم بالاخره با حفظ رعایت 
اصولی که رهبری معظم هم اشاره فرمودند، در چارچوب 
منافع ملی، اقتدار و عزت ایران عزیز اســلامی این تعاملات 
برقرار شــود. چون واقعیت این است که ما با محدودشدن 
در تعاملاتمان حتما از تکنولوژی روز دنیا فاصله می گیریم. 
حتمــا از دانش  بــه روز دنیا فاصلــه می گیریــم. حتما از 
مارکت های بین المللی فاصله می گیریم. حتما درآمدهای 
ارزی  ما کاســته می شــود و ناترازی های مختلف از جمله 
منابع مالی و ارزی و این بالاخره نوسانات اثرگذار را در کشور 

خواهیم داشت.
 در مــورد اکتشــافات، بحــث بزرگ فولادســازان در   �

حوزه اکتشــاف به طور خاص این است که در این سال ها 
هم می بینیم کــه با وجود اهمیت اکتشــاف، در این زمینه 
عقب افتادگی ها و جاماندگی هــای زیادی داریم. در بحث 
اکتشافات شما به عنوان یک فولادساز چقدر برنامه یا طرح 
دارید درباره اینکه بتوانید در حوزه اکتشافات کار توسعه ای 

انجام دهید.
نکته درست و صحیح و به موقعی است دیگر. اساسا در 
سال های گذشــته توسعه صنایع معدنی متوازن با توسعه 
معــادن نبوده اســت. اینها با یکدیگر قدم هایشــان را برابر 
برنداشــتند. چرا؟ دلیل آن این بوده کــه در میانه و انتهای 
زنجیــره ارزش افزوده قابل توجه بــوده، در ابتدای زنجیره 
با توجه به میزان ســرمایه گذاری و زمانی که باید گذاشــته 
می شد، انگیزه برای سرمایه گذاران کم بوده است. خب این 
منتهی شده به اینکه امروز میزان عملیات اکتشافی، حفاری 
و اســتخراجی ما متوازن با نیاز صنایــع فولادی فعال و در 
حال آماده شدن برای فعالیت نیست. بنابراین یک ضرورت 
است که اینجا  اقدامات مؤثرتری صورت بگیرد. حال ایجاد 
انگیزه نشده، خیلی از سرمایه گذاران همچنان حاضر نبودند 
بیایند آن ابتدای زنجیره، من قبلا هم گفته بودم بهتر بود که 
معدنی ها وارد فولاد نشوند و فولادی ها وارد معدنی ها. اما 
اقتضای این سال ها این گونه شد که خود فولادی ها رفتند به 
ســمت اینکه بخشی از منابع درآمد و سودشان را در حوزه 
معادن اقدام کنند. ما هم از این جریان فارغ نبودیم، ما ظرف 
ســال های اخیر چند پهنه و محدوده معدنی مشــارکت با 
ایمیدرو داشتیم. اقدامات اکتشافی انجام دادیم، به ذخایری 
رسیدیم. ذخایر قابل قبول است، عیارشان عیاری نیست که 
مــا بتوانیم نیازمان را برطرف کنیم، داریم اقدامات را انجام 
می دهیم برای اقدمات بعدی که قرار است صورت بگیرد. 

با سازمان  در سال  گذشته 
انــرژی اتمــی مشــارکت 
کردیم که بخشی از پهنای 
معدنــی کشــور در اختیار 
آنها بوده، محدوده معدنی 
بسیار خوبی را در خشونیه 
یزد تملــک کردیم و منابع 
اولیه آن را پرداخت کردیم، 
رفتیم به سمت مطالعات، 
ژئوفیزیک هوایی، زمینی و 
بعد هــم عملیات حفاری 
و اکتشــافی مان را داریــم 
فکر  می دهیــم،  صــورت 
مقداری  یــک  که  می کنم 

در ابتدای مســیر بــا توجه به رفتاری که منطقه داشــت و 
عملیات حفاری ما را متأثر از خودش کرد، فرایند اقداماتمان 
با آرامش پیش رفت ولی فکــر می کنم در ابتدای ۱۴۰۴ به 
گزارشات بسیار خوبی برسیم که این گزارش ها ما را به هدف 
آیندمان می رســاند، این گزارش ها مبتنی بــر میزان ذخیره 
قطعی و عیاری اســت که خواهیم داشــت. اگر این اتفاق 
بیفتد، ما به ســرعت عملیات اکتشافمان را شروع خواهیم 
کرد. در حین انجام عملیات استخراج حتما احداث کارخانه 
کنستانتره را هم بنا خواهیم کرد، به گونه ای که ما از معدن 
تا شمش را حتما داشته باشیم و این زنجیره ما کامل شود، 
زنجیــره ارزش برای ســهام داران محترمان ایجاد شــود و 

دغدغه تأمین خوراک را هم دیگر نداشته باشیم.
 در مورد بازار ســرمایه هم اشاره ای داشتید که الان کار   �

پذیرش در فرابورس انجام شــده اســت و الان درواقع در 
انتظار حضور در خود بورس هستید، برای ۱۴۰۴ احتمالا به 

نظر می رسد می خواهید این اتفاق را رقم بزنید.
صد درصد.

 در ایــن خصوص بــا جزئیات بیشــتر بفرمایید که چه   �
برنامه ای برای ســهام دارانتان دارید و در حوزه بورس چه 

اتفاقاتی قرار است بیفتد.
ســهام داران ما نگاه ویــژه ای درباره حضور مــا در بازار 
ســرمایه داشــتند، ما هم عرض کردیم در مجموعه شرکت، 
تمام استانداردهای یک شرک بورسی را رعایت می کنیم. این 
پایش دائم صورت می گیرد، حسابرسان داخلی و مستقل ما 
با رویکرد یک شرکت بورسی موضوعات را مورد بررسی قرار 
دادند، پذیرش ما در ۱۴۰۳ انجام شــد، فرایندی برای انتقال 
دارایی ها و موضوعات این چنینی وجود داشت که یک مقدار 
این را تحــت تأثیر خود قرار داد. درج نمــاد ما هم در پایان 
۱۴۰۳ میســر بوده که انجام می شود که تعجیلی برای درج 
نمــاد و ارز به صــورت دو زمان مختلف را داشــتیم و مهیا 
هســتیم. در ۱۴۰۴ حتما ان شاءاالله به لطف خداوند و با تأکید 
سهام داران وارد بازار سرمایه می شویم. سهام داران مجتمع 
فولاد غدیر نی ریز، سهام دارانی بی دغدغه خواهند بود نسبت 
به موضوعات دیگر، چرا؟ چون ما نسبت به معدن و خوراک 
آن فکر کردیم، احداث بالادستی و پایین دستی آن را هم زمان 
جلو برده ایم. تمرکز بر اتصــال و اتکا به منابع اصلی انرژی 
را پیش بینــی کردیم. همان طورکه عرض کــردم آب را حل 
کردیم، برق را حل کردیم، در حوزه گاز هم داریم یک  کارهایی 
می کنیم که البته هنوز می گویم به صورت قطعی نیســت و 
نه به عنوان این کارهایی که الان پیشنهاد می شود که میدان 
گازی بگیریم. با دانش فنی جدید و اســتفاده از ظرفیت های 
تکنولوژیکی اســت که داریم این کارها را انجام می دهیم که 
یک شرکت شــفاف و تولیدکننده با محصول باکیفیت برای 
خریــداران در بورس ایجاد کنیم. بالاخــره تمام عرضه های 
هفتگی یک سال گذشــته، غدیر  نی ریز در آن بوده است. در 
هر شرایطی هم اســفنجی ما هم زمانی که شمش ما وارد 
مدار بهره برداری شــد، ما در بعضی از هفته ها هم شمش و 
هم اسفنجی مان را هم زمان داشیم. فقط هم در بازار بورس 
این را عرضــه کردیم، خب طبیعتا ســهام داران آتی ما هم 
باید معتمد باشــند و نسبت به این موضوع خیالشان راحت 
باشــد. حتما با مذاکراتی که با ســهام داران محترم داشتیم، 
ان شاءاالله با عرضه بخشــی از سهاممان، منابعی را که وارد 
شرکت می شود، را در بخش دیگری از توسعه شرکت به کار 

می گیریم که حالا به وقتش آنها را عرض می کنم.
 اگر نکته ای یا صحبتی برای جمع بندی دارید، بفرمایید.  �

مــا در مجتمع فــولاد غدیــر نی ریز همیشــه گفته ایم 
یک اســم رمزی داریم به نام همدلــی، همین همدلی در 
مجموعــه ما خیلی کار کرد، قبلا هم یــک جایی گفتم که 
بالاخره ما با این همدلی ای که اتفاق افتاد خیلی از مسائل 
و موضوعاتی که داشتیم را می توانستیم از آن عبور کنیم. ما 
اگر در کشــورمان این همدلی را ملاک عملمان قرار بدهیم، 
حتما از خیلی از موضوعات عبور می کنیم وقتی این همدلی 
را تعمیــم می دهیم، در همــان فرصت هــا و مزیت های 
اقتصادی هم می آید، یعنی من فلان مســئول به این نتیجه 
برســم که احداث این واحد در این لوکیشن به نفع صنعت 
نیست، ممکن است این در یک لوکیشن دیگری مؤثرتر باشد 
یا من در اینجا واحد دیگری را احداث کنم مؤثرتر باشد. من 
فکر می کنم که وقت آن اســت که یک مقداری تأکید مؤکد 
بر آنچه ما گفته ایم و الزاما این صحیح است را کنار بگذاریم 
و بیاییــم برگردیــم یک بار دیگــر مرور کنیــم طرح جامع 
فولاد کشــور، امکاناتمان، زیرســاخت هایمان، موضوعاتی 
که می تواند ایجاد اشــتغال مضاعف کند، تولید ثروت ملی 
داشــته باشــد، از اقدامات موازی جلوگیری کند، هدررفت 
منابع و امکاناتمان را داشــته باشد، نسبت به این موضوع 
مقــداری فکر کنیم و یک یادآوری مجدد کنیم و براســاس 
یک نقشــه راه مبتنی بر شرایط موجود کشورمان ان شاءاالله 
قدم هایمان را برداریم و نســبت بــه آن مقصدی که واقعا 
صحیح انتخاب شــده، درست اســت و آدرسش ان شاءاالله 

غلط نیست. 

در گفت و گو  با محسن مصطفی پور، مدیرعامل مجتمع فولاد غدیر نی ریز:

توسعه صنایع معدنی
 متناسب با توسعه معادن فعال نبوده است

شرق
کی ،

د تا
سهن

س: 
عک

گفت و گو گفت و گو 

بخش معدن و فولاد ایران در ســالی که گذشــت، بــا چالش های مختلفی 
روبه رو بــود. از آنجا کــه حوزه فــولاد و صنایع معدنی به عنــوان یکی از 
بخش های پیشران اقتصاد کشور شناخته می شود، متولیان و تصمیم سازان 
حوزه تولید و تجارت در شرایطی که درآمدهای ارزی حاصل از فروش نفت 
با محدودیت مواجه شــده، حســاب ویژه ای روی این بخش باز کرده اند. 
آن طور که ارزیابی ها نشــان می دهد، برای ایجاد گشــایش بیشتر در حوزه 
تولید و صادرات محصولات زنجیره فولاد و محصولات معدنی نیاز است که 

دولت سیاست های تســهیل کننده ای را برای فعالان اقتصادی این بخش 
در دســتور کار قرار دهد تا امکان خلق ارزش و کسب درآمد به شکل بهتری 
فراهم شود. در این زمینه «شرق » با محسن مصطفی پور، مدیرعامل مجتمع 
فولاد غدیر نی ریز، به گفت وگو نشســته اســت. محسن مصطفی پور، ضمن 
ارائــه توضیحاتی درباره اهم فعالیت های مجتمــع فولادی تحت مدیریت 
خود، به آسیب شناســی و بررســی چالش های حوزه فولاد کشور پرداخته 

است.

اگر  نیســت  انصــاف 
تأمیــن  در  دیگــران 
بــرق، آب، ریل، گاز و 
نتوانســتند  و...  جاده 
دستوراتی   و  برنامه  به 
که بوده اســت، عمل 
مجموع  امــروز  کنند، 
صنایع  و  فولادی هــا 
جور  بخواهند  معدنی 
آنها را بکشــند و مورد 

هجمه هم قرار بگیرند

عملیات  میزان  امروز   
حفــاری  اکتشــافی، 
مــا  اســتخراجی  و 
متوازن بــا نیاز صنایع 
فــولادی فعــال و در 
آماده شــدن  حــال 
نیست.  فعالیت  برای 
ضرورت  یک  بنابراین 
است که اینجا  اقدامات 
مؤثرتری صورت بگیرد


